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طی مهرماه، متوســط قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیربنای واحد 
مســکونی معامله شــده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران 
۴۳.۷ میلیون تومان بود که حاکی از افزایش ۱.۲ درصدی نســبت به ماه 
قبل و ۳۸.۲ درصدی ماه مشابه سال قبل می باشد. گزارش بانک مرکزی 
از تحولات بازار معاملات مســکن شــهر تهران در مهرماه سال ۱۴۰۱ 
بیانگر آن اســت که تعداد آپارتمان های مســکونی معامله شده در شهر 
تهران در مهر ماه به ۵.۴ هزار واحد مسکونی رسید که این میزان نسبت 

به ماه قبل ۱۰.۲ درصد و ماه مشــابه سال قبل یک درصد کاهش نشان 
می دهد.در ماه مورد گزارش، متوسط قیمت خرید و فروش یک متر مربع 
زیربنای واحد مســکونی معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی 
شــهر تهران ۴۳.۷ میلیون تومان بود که حاکی از افزایش ۱.۲ درصدی 
نسبت به ماه قبل و ۳۸.۲ درصدی ماه مشابه سال قبل می باشد. در میان 
مناطق ۲۲گانه شــهرداری تهران، بیشترین متوسط قیمت یک متر مربع 
زیربنای مســکونی معامله شــده معادل ۸۸.۳ میلیون ریال به منطقه ۱ و 

کمترین آن با ۲۱.۳ میلیون تومان به منطقه ۱۸ تعلق داشــته است. ارقام 
مزبور نســبت به ماه مشابه ســال ۱۴۰۰ به ترتیب ۲۶.۸ و ۴۰.۷ درصد 
افزایش نشــان میدهند. بررسی شاخص کرایه مســکن اجاری در شهر 
تهران و کل مناطق شــهری در مهرماه سال ۱۴۰۱ نشان دهنده رشد به 
ترتیب معادل ۴۰.۹ و ۴۶.۸ درصد نســبت به ماه مشابه سال قبل میباشد. 
لازم به توضیح است رشد ماهانه شاخص مزبور در مهرماه در شهر تهران 

و کل مناطق شهری یکسان و معادل ۷ درصد میباشد.

جزییات گزارش رسمی دولت از افزایش قیمت مسکن

اقتصادی

   صادق زورق 

خاویار ایرانی از دیرباز در همه دنیا برند مرغوبی محسوب شده 
و بسیاری از رستوران ها و هتل های مهم دنیا در هنگام سرو غذا 
از خاویــار ایرانی به عنوان بخش ویــژه منوی خود یاد می کنند. 
خاویار تولید کشور به دلیل دارا بودن کیفیت ویژه جزو بهترین ها 
در دنیا نام برده می شــود و با توجه به حضور رقبایی مانند چین و 

روسیه، هنوز جایگاه ویژه خود را حفظ کرده است.
با توجه به فاصله گرفتن ایــران از دوران اوج صادرات خود در 
سال های گذشــته، به تدریج با توســعه و ایجاد مزارع پرورشی 
ماهیان خاویاری دوباره در مســیر افزایش صادرات گام برداشته 
و هدف گذاری تولیــد ۱۰۰ تن خاویــار را در افق ۱۴۰۴ تعیین 

کرده است.
خاویار به عنوان کالای لوکس و لاکچری که هم از گوشــت و 
هم از تخم آن استفاده می شود، هم اکنون به کشورهای اتحادیه 
اروپا، آمریکا، استرالیا و آسیا صادر می شود به طوری که بعضی از 

کشورها این محصول را از قبل پیش خرید می کنند.
تقاضــا برای خرید خاویــار ایرانی، آن را بــه مؤلفه ای مهم 
در ارزآوری این محصول برای کشــور تبدیل کرده است. در 
شــرایطی که قیمت نفت در حال کاهش و نوســان اســت و 
تحریم هــا همه زور خود را برای به صفر رســاندن فروش آن 
به عنوان مهم ترین کالای صادراتی کشــور می زنند، توجه به 
صادرات خاویار و اهمیت آن در تزریق ارز به کشــور می تواند 

نکته ای مهم به حساب آید.
طی ۱۱ سال اخیر به علت کاهش شدید ذخایر این ماهیان صید 
تجاری آن از سوی کشورهای حاشیه خزر ممنوع اعلام شده اما 
اطلاعات محققان و پژوهشگران علوم شیلاتی نشان می دهد به 
رغم اعمال ممنوعیت ها، صید این ماهی در سواحل جنوبی خزر 
و در ایــران )در مجموع پنج گونه ماهیان خاویاری( به زیر ۲۵۰ 
عدد در ســال رسیده است و در بخش شــمالی این دریاچه )در 
آبهای روســیه( نیز ذخایر ماهی اوزون برون یا دراکول به شدت 

کاهش یافته است.
یکسال دیگر از خاویار دریای خزر خبری نیست!

مدیرکل دفتر بازسازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان ایران 
گفت: طبق توافق ۵ کشــور حاشــیه دریای خزر در کنوانسیون 
منابع آبزی دریای خزر، ممنوعیت صید تجاری ماهیان خاویاری 

یکسال دیگر تمدید شد.
بر اساس اعلام وزارت جهادکشاورزی ناصر کرمی راد در حاشیه 
نشســت تخصصی پرورش دهندگان ماهیان خاویاری کشور که 
در بندر انزلی برگزار شــد، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: طبق 
توافق ۵ کشــور حاشــیه دریای خزر در کنوانسیون منابع آبزی 
دریای خزر، ممنوعیت صید تجاری ماهیان خاویاری به تصویب 
رسیده که امسال یازدهمین سال آن است و طبق توافق صورت 

گرفته یک سال دیگر این ممنوعیت ادامه پیدا کند.
وی با اشاره به این که کشور ایران در بازسازی ذخایر خاویاری 
ســابقه طولانی دارد که حتی تا صد ســال نیز می رسد، افزود: 
ایران یکی از کشورهای پیشتاز در زمینه بازسازی ذخایر ماهیان 
خاویاری اســت که می خواهیــم آن را توســعه داده و در کنار 

ممنوعیت صید تجاری، بازسازی ذخایر انجام می شود.
مدیرکل دفتر بازسازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان ایران 
با بیان این که صیــد در دریای خزر صورت می گیرد ولی هرچه 
که صید می شود، با هدف تولید و تکثیر به مراکز بازسازی ذخایر 
تحویل داده می شــود، تصریح کرد: چهار مرکز بازسازی ذخایر 
ماهیان خاویاری در ســه استان شمالی کشور داریم که دو مرکز 
اســتراتژیک بازسازی ذخایر ماهیان در استان گیلان، یک مرکز 

در مازندران و یک مرکز نیز در گلستان فعالیت دارند که ماهیان 
خاویاری مولدی که از دریا صید می شــود را تکثیر و رهاســازی 

می کنند.
کرمی راد با اشــاره به اینکه برنــد خاویار ایران یکی از بهترین 
برندهاست، تاکید کرد: با توجه به کاهش شدید گونه های ماهیان 
خاویاری که در حال انقراض هســتند حدود ۲ تا ۳ میلیون قطعه 

در وزن های بالا تکثیر و در دریا رهاسازی می کنیم.
مدیرکل دفتر بازسازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان ایران 
با بیان این که در تجارت خاویــاری گونه فیل ماهی، رتبه یک 
را داریــم و چین بعد از ما قرار دارد، گفت: در کل تجارت ماهیان 
خاویاری رتبه چهاردهم را داریم و ســال گذشته ۱۶ تن خاویار 
پرورشــی در کشور تولید شــده که حدود ۵.۵ تن آن صادر و در 

حدود ۱۱ تن در بازار داخلی مصرف شده است.
صادرات ۵.۵ تنی خاویار به ۳۳ کشور جهان

معاون وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران با بیان اینکه در حال 
حاضر صادرات پنج و نیم تن خاویار به ۳۳ کشور انجام می شود، 
گفت: درصدد ایجاد بازارهای جدید و بالا بردن تولید هستیم که 
امیدواریــم در افق ۱۴۰۴ به دو برابر این میزان صادرات افزایش 

پیدا کند.
سید حسین حسینی معاون وزیر و رئیس سازمان شیلات ایران 
اظهار کــرد: از دیرباز ماهیان خاویاری از اقتصادی ترین ماهیان 

دریای خزر محسوب می شوند.
وی با اشــاره به اینکه از ســال ۲۰۱۱ به علــت صید بی رویه 
اینگونه ماهی، صید تجاری آن ممنوع شــد، افزود: این اقدام با 
نظر پنج کشور حاشیه خزر که درخصوص برداشت و بهره برداری 
از دریا ذی نفع هستند و با هدف حفظ این گونه ارزشمند، صورت 

گرفت.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه مراکز بازســازی با 
قدمت صد ســاله از چهل ســال اخیر به صــورت انبوه تکثیر و 
رهاســازی بچه ماهیــان خاویاری را با هــدف حفظ این ماهی 
ارزشــمند انجام مــی دهند، تصریح کرد: باید همه کشــورهای 
حاشیه دریای خزر سهم خود را نسبت به بازسازی ذخایر ماهیان 

خاویاری بپردازند.
رئیس سازمان شیلات ایران با تاکید بر اینکه در حوزه بازسازی 
ذخایــر ماهیان خاویاری ســالانه تعداد قابــل توجهی تکثیر و 
رهاســازی می کنیم، گفت: در ۲۲ استان کشور توسعه پرورش 

ماهی های خاویاری انجام شده است.
وی با اشاره به استحصال ۳۵۰۰ تن گوشت و ۱۶ تن خاویار از 
این مزارع، تصریح کرد: در برنامه های آتی برای ۱۰۰ تن خاویار 

و ۲۰ هزار تن گوشت برنامه ریزی کرده ایم.
حســینی درخصوص علت کاهش ماهیان خاویاری، تاکید کرد: 

این مسئله موضوعی فرابخشی است که علت های متعددی دارد 
و نیازمند مطالعه بیشــتر هستیم، ولی بیشترین موضوعی که می 
توان تصور کرد افزایش تلاش صیادی اســت و به خاطر همین 
عامــل اصلی کاهش را ممنوع کردیم تا این گونه ارزشــمند که 
به فســیل های زنده معروف هستند را حفظ کنیم و امیدواریم با 
عزم ملی و فرهنگ ســازی بتوانیم به این مهم دست یابیم و از 

آن صیانت کنیم.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی بــا بیان اینکــه در حال حاضر 
صــادرات پنج و نیم تنی خاویار به ۳۳ کشــور انجام می شــود، 
تصریح کــرد: درصدد ایجاد بازارهای جدیــد و بالا بردن تولید 
هســتیم که امیدواریم در افــق ۱۴۰۴ به دو برابــر این میزان 

صادرات افزایش پیدا کند.
وی یادآور شــد: در حال حاضــر از ۵۵۶ میلیون دلار صادرات 
کشــور حدود پنج تا هفت درصد به صــادرات ماهیان خاویاری 

اختصاص دارد.
سهم کشورهای حاشیه خزر از بازسازی ذخایر

پیش از فروپاشــی شوروی سابق ۲ کشــور ایران با این کشور 
بطور مســاوی مدیریت منابع آبزی دریای خزر را برعهده داشتند 
اما پس از فروپاشــی این کشور در جنگ سرد، تعداد کشورهای 
تصمیم گیر در حوزه دریای خزر به پنج کشــور ایران، آذربایجان، 
روسیه، قزاقزستان و ترکمنســتان افزایش یافت و منابع دریایی 
نیز بین این کشــورها تقسیم شد اما تاکنون این کشورها اقدامی 

اساسی در این زمینه از خود نشان نداده اند.
معاون وزیر و رئیس ســازمان شیلات ایران نیز با اشاره به این 
موضوع عنوان کرد: درحال حاضر ایران و بخشی از کشور روسیه 
تکثیر و رهاســازی بچه ماهی ها را طبق ســنوات گذشته انجام 
می دهد اما این کافی نیســت و هرکشور باید سهم خود را در این 

بازسازی بپردازد.
ســید حسین حسینی ادامه داد : با توجه به اینکه ایران و روسیه 
به تعهدات خود در این زمینه عمل می کنند باید سایر کشورهای 
حاشــیه خزر نیز با ورود به این موضوع سهم خود را برای تامین 
بچه ماهی و تلاش برای احیاء و بهبود وضعیت آبزیان بپردازند.

وی ادامــه داد : بــرای حل مشــکل این دریاچــه که گنجینه 
ارزشمند زیست محیطی نه تنها برای کشورهای منطقه که برای 
آسیاست، سازمان شیلات ایران نمی تواند یک راهکار واحد ارائه 
کنــد این امر موضوعی بین المللی اســت که به لحاظ فرهنگی 

کشورهای مختلفی در آن دخیل هستند.
وی افزود : درســطح بین المللی نیــز کمیته تخصصی بهره 
برداری از منابع موجودات خزر نشســت های مختلفی برگزار 
کرده و طی آن راهکارهای متعددی ارائه شده است اما لازمه 
عملیاتی شدن این راه حل ها ورود همه کشورها به این عرصه 

است.
به گفته حسینی ذخایر دریا بر خلاف تصور عموم تمام نانشدنی 
نیســت لذا برای برداشــت از دریا باید در حوزه های صیادی و 

مدیریت ذخیره، تدبیر ویژه ای اندیشیده شود.
وی تاکید کرد : برای آنکه فشــار بر دریــا کاهش یابد باید به 
منظور بازســازی و کاهش تلاش صیادی رویکرد صیانت از دریا 
تغییر یابد و به ســمت آبزی پروری در دریا با رویکردی اساسی 

که قابلیت و ضمانت اجرا داشته باشد حرکت کنیم.
وی تصریح کرد : برای دریا نمی توان فقط با یک بخشــنامه، 
ابلاغ، سیاست و قانون کار انجام داد زیرا باید در کنار آن اقدامات 

فرهنگی گسیترده شکل گیرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: اکثر گونه های ماهی در 
شمال کشور »کوچ رود« هستند )باتوجه به اینکه تکثیر طبیعی در 
دستور کار شیلات ایران قرار دارد( لذا باید جلوی ورودی رودخانه 

ها در بالادست گرفته شود.
وی گفــت: در حال حاضر مردم و تشــکل های مردمی جلوی 
برخی رودخانه ها را مســدود کرده اند تا محیط برای تکثیر گونه 
های دریایی آماده شــود و در رودخانه ها فضایی امن برای تخم 

ریزی ماهیان فراهم شود.
حسینی توضیح داد: اگر تکثیر و رهاسازی در مکان طبیعی روی 
دهد ماهی به دریا باز می گردد اما این اتفاق زمانی حادث می شود 
که مردم پای کار باشــند و فرهنگ سازی شود که در استانهای 

شمالی این اتفاق افتاده اما باید گسترش یابد.
آلودگی رودخانه بعنوان محل زایش ماهیان، احداث ســدهای 
متعدد، کم توجهی دولتها به بازســازی ذخایــر، صید غیرمجاز، 
تغییرات اقلیمی، کاهش تــراز آب دریای خزر از عوامل موثر در 
کاهش ذخایر آبزیان دریای خزر عنوان می شــود اما برداشــت 
بدون کاشت و داشت از دریای خزر به معنای شتاب بخشیدن به 
نابودی گونه های ارزشمند آبزی همچون ماهیان خاویاری است 

که قدمت آنها به عصر ژوراسیک  باز می گردد.
آلودگی رودخانه، بیشترین علل کاهش ذخایر 

ماهیان در دریای خزر
استادان دانشــگاه و کارشناسان شیلاتی با اعلام هشدار نسبت 
به افزایــش روند آلودگی در پهنه های آبی منتهی به دریای خزر 
و تالاب های گیلان اعتقاد دارند این آلودگی ها به کاهش ذخایر 

ماهیان در دریای خزر انجامیده است.
مدیــر کل شــیلات نیز با تائیــد این موضوع عــلاوه بر صید 
غیرمجاز، بیشــترین علل کاهش ذخایــر ماهیان در دریای خزر 
را آلودگی رودخانه هــا به عنوان محل زایش این  ماهیان اعلام 
کرده و می گوید: محیط ساحلی ما در کرانه جنوبی خزر به شدت 

تخریب شده است.
کوروش خلیلی با اشــاره به چالش های حوزه ماهیان خاویاری 
مشــکل اصلی این حوزه را بازســازی ذخایر آن می داند و بیان 
می کند: این استان دارای ســه مرکز تخصصی بازسازی ذخایر 
و مرکز شــهید بهشتی اســت که در تولید بچه ماهیان خاویاری 
فعالیت می کنند و در این راســتا رهاسازی حدود ۲ میلیون قطعه 
انواع بچه ماهی در دســتور کار شیلات قرار گرفت که ماندگاری 

این بچه ماهیان وابسته به شرایط محیطی است.
پیش از این نیز یکی از اســاتید دانشــگاه انزلــی که دکترای 
تخصصی منابع طبیعی و شــیلات دارد در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا یکی از عوامل کاهــش ذخایر ماهی در خزر را آلودگی این 

پهنه آبی عنوان کرده بود.
امیر هوشــنگ بحری به مداخله انسانی و عوامل محیطی مانند 
تغییرات اقلیمی اشــاره کرد و افزود : بزودی رودخانه ها، تالاب 
هــا و در نهایــت دریا از بین رفته و نابود خواهد شــد. اگرچه از 
بین بردن دریا کار چندان آســانی نیست اما به راحتی با نابودی 
رودخانه ها و تالاب ها به عنوان زایشگاه اصلی موجودات آبزی 

می توان دریا را به ورطه نابودی کشاند.
وی با بیان اینکه آلودگی پهنه های آبی فقط مشــکل کشــور 
ایران نیست، گفت: کشورهای حاشیه دریای خزر که فاضلابشان 
به طور مستقیم به دریای خزر می ریزد در این امر سهیم هستند. 
تراکم جمعیت انســانی در کنار این پهنه ها، رودخانه ها و تالاب 
ها را به عنوان زایشــگاه اصلی بسیاری از ماهیان با خطر روبرو 

کرده است.
وی یکی از راههای خروج از این مشکلات را حفظ و بازسازی 
ذخایر ماهیان دریای خزر اعلام و عنوان کرد: کشــورهای حوزه 
دریای خزر باید در این بخش سرمایه گذاری کند. میلیونها بچه 
ماهی وقتی رهاسازی شــود به احیا و بازسازی رودخانه ها و در 

نهایت دریا کمک می کند.

زنگخطربرایمرواریدهایسیاهعصرژوراسیک
»امتیاز«درموردعللکاهشذخایرماهیانخاویاردردریایخزرگزارشمیدهد؛

گزارش

اگر نتوانیم اقتصاد کشــور را به اســتحکام قابل 
قبولی برســانیم تهدیدات و مســائلی که از سوی 
دشــمن برای ما ایجاد می شود می تواند مشکلاتی 

برای ما به وجود آورد.
معاون اول رئیس جمهور با تقدیر از اقدامات پدافند 
غیرعامل در پایداری زیرســاختها اظهار داشــت: 
پدافند غیرعامل یک دســتگاه فراقوه ای اســت و 
ماموریت مصون سازی زیرساخت ها یک ماموریت 

ملی است.
محمد مخبــر در همایش ملی پدافند غیرعامل با 
بیان اینکه هیچ دستگاه، نهاد و مجموعه ای نیست 
که درقبال پدافند غیرعامل مســئولیت و وظایفی 
نداشته باشد، اظهار داشت: از یک بخش خصوصی 
کوچک تا دســتگاه های اجرایی و قوای سهگانه 
همگی نســبت به پدافند غیرعامل مسئولیت دارند 
چرا که امروز تهدیدات متنوع شــده و هر چقدر که 
تکنولوژی و فناوری پیشرفت میکند، تهدیدات نیز 
متنوع تر و پیچیده تر می شــوند که این امر اقتضا 
می کند سازمان پدافند غیرعامل به روزرسانی خود 

را به صورت لحظه ای انجام دهد.
مخبــر افزود: امروز کشــورها به ســمت دولت 
الکترونیک و هوشمندســازی خدمات حرکت می 
کنند که فرصت بزرگی در راســتای شفاف سازی، 
مقابله با فســاد، افزایش خدمت رسانی و بالا رفتن 
رضایتمندی مردم است اما در مقابل، این موضوع 
تهدیداتــی را نیز همراه خــود دارد چرا که ممکن 
اســت در یک لحظه ســامانه های خدمات رسان 
دچار اختلال شــده و روند خدمت رسانی متوقف 

شود.
معــاون اول رئیس جمهور با بیــان اینکه برخی 
تهدیدات که مردم محور هستند از حساسیت بسیار 
بالایی برخوردارند، تصریح کرد: وقتی تهدیدات به 
ســمت مردم می رود اهمیت آن بسیار بالا است و 
اولویت فوق العاده ای در حــوزه پدافند غیرعامل 

پیــدا می کند که ضرورت داردبرای پیشــگیری و 
مقابلــه با این گونه تهدیــدات برنامه ریزی جدی 

صورت گیرد.
معــاون اول رییس جمهور با بیــان اینکه برخی 
تهدیدات اقتصادمحور هســتند، افــزود: با درایت 
رهبر معظم انقلاب چندســالی اســت که سیاست 
هــای کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغ شــده و اقتصاد 
مقاومتــی به عنوان یکی از مصادیــق بارز پدافند 

غیرعامل در دستور کار نظام قرار دارد.
مخبر ادامه داد: امنیت در حوزه هایی چون غذا و 
تأمین دارو و درمان از دیگر محورهای مورد تأکید 
در اقتصاد مقاومتی است و باید نسبت به این نکته 
اهتمام داشته باشیم که نباید اداره و تأمین نیازهای 

کشــور به ارز بیگانه وابسته باشــد از همین روی 
همواره بر قطع وابســتگی بودجه کشور به نفت و 

ارز خارجی تأکید داریم.
وی با تأکید بر اینکه باید آســیب پذیری اقتصاد 
خود از ناحیه دشــمن را به حداقل ممکن برسانیم، 
گفت: اگر نتوانیم اقتصاد کشور را به استحکام قابل 
قبولی برســانیم تهدیدات و مســائلی که از سوی 
دشــمن برای ما ایجاد می شود می تواند مشکلاتی 

برای ما به وجود آورد.
معــاون اول رییس جمهور گفت: در ســال های 
گذشته آمریکا همواره ملت ایران را با گزینه نظامی 
تهدید می کرد اما امروز به نقطه ای از بازدارندگی 
رســیده ایم که دیگر نمی توانند کشور ما را تهدید 

نظامــی کنند و امروز گزینه نظامــی نه روی میز 
دشمن است و نه زیرمیز.

مخبر ادامه داد:  متأســفانه هنــوز در بخش هایی 
از مســائل اقتصادی مشــکلاتی داریم و به نقطه 
بازدارندگی دســت پیدا نکرده ایم که لازم است با 
تقویت بنیه اقتصادی کشــور، زمینه بروز آسیب در 

اقتصاد را مسدود کنیم.
معاون اول رییــس جمهور با یادآوری شــرایط 
اقتصادی در زمــان آغاز به کار دولت ســیزدهم 
گفت: در ابتدای این دولت، تصویر اقتصاد کشــور 
تهدید بود و در آن زمان ذخایر کالاهای اساســی 
بسیار پایین بود و امکان فروش نفت و دستیابی به 
درآمدها میسر نبود به طوری که فروش نفت حتی 

کفــاف مخارج جاریه را هم نمــی داد اما با تلاش 
ها و همت دولت ســیزدهم هم به فروش نفت و 
هــم جابجایی پول و هم تولید و واردات واکســن 
دســت یافتیم و خوشبختانه میزان ذخایر در برخی 
از کالاها نظیر گندم و ذرت به ۱۵۰ درصد رســیده 

است.
مخبر با اشــاره به اصلاحــات اقتصادی که طی 
چندماه اخیر در کشــور انجام شــد، گفت: برخی 
افراد می گویند چــرا ارز ترجیحی راحذف کردید؟ 
اما باید به این نکته توجه داشــته باشیم که شرایط 
اقتصادی کشور به گونه ای بود که نمی توانستیم 
ارز ترجیحی را حذف نکنیم. سال گذشته شهریور 
ماه که دولت را تحویل گرفتیم و هنوز ارز ترجیحی 
حذف نشده بود تورم ۵۹ درصد بود اما در شهریور 
امســالکه حذف ارز ترجیحی نیز انجام شد تورم به 

۳۹,۵ درصد رسید.
معاون اول رییــس جمهور با بیان اینکه کنترل 
تورم و حفظ ارزش پول ملی از موضوعاتی است 
که در دســتور کار دولت قرار دارد، تصریح کرد: 
باید به نقطه ای برســیم که در زمینه تهدیدات 
اقتصادی بازدارندگی وجود داشــته باشــد و این 
موضــوع از طریق بــه صحنــه آوردن مردم و 
مشارکت ایشــان در این حوزه قابل انجام است 
و البتــه دولت نیز باید زمینه ها و بســتر حضور 

مردم را فراهم کند.
مخبر با تأکید بر اینکه در موضوع پدافند غیرعامل 
باید به اتحاد نظر و گفتمان واحد دست پیدا کنیم، 
اظهار داشــت: علاوه بر اینکه همه دستگاه ها چه 
خصوصی و چه عمومــی و تمامی قوا و نهادهای 
کشور و ارکان نظام باید پای کار باشند، رسیدن به 
گفتمان واحد و اتحاد نظر نیز اهمیت ویژه ای دارد 
ضمن آنکه میان دولت و سازمان پدافند غیرعامل 
بایــد تنظیم رابطه در خصــوص پدافند غیرعامل 

صورت گیرد.

 تقدیر قوه قضائیه از ایرانسل 
برای آگاهی بخشی به جامعه

معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه، ضمن 
حضور در ســاختمان مرکزی ایرانســل و دیــدار با مدیرعامل 
ایرانسل، بر توسعه همکاری های فی مابین با هدف ارتقای کیفیت 

ارائه خدمات به مردم تأکید کرد.
به گــزارش امتیاز، دکتر اصغر جهانگیر معاون اجتماعی و 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه، عصر امروز یکشنبه ۸ آبان 
۱۴۰۱، بــه همراه جمعی از مدیران این معاونت، شــامل دکتر 
رضا مســعودی فر قائم مقام معاونت، دکتــر محمدرضا قنبری 
مدیرکل برنامه ریزی و مطالعات اجتماعی و جرم شناسی، دکتر 
اسماعیل حسن زاده مدیرکل مشارکت های مردمی و سرمایه های 
اجتماعی، دکتر حسین پورمند مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم، 
اسماعیل نوروزی مشاور ارشد معاونت و اکبر تهرانی دبیر ارتقای 
آگاهی های حقوقی و اطلاع رسانی، از ساختمان مرکزی ایرانسل 
بازدیــد و ضمن دیــدار و گفت وگو با دکتر بیژن عباســی آرند 
مدیرعامل و جمعی از معاونــان و مدیران بخش های مختلف 
ایرانسل، با جدیدترین اقدامات و فعالیت های ایرانسل در توسعه 
زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات و ارائه خدمات دیجیتال، آشنا 
شــد.در این دیدار، ضمن بیان تاریخچه شکل گیری ایرانسل و 
وضعیت ارتباطات همراه در ایران، قبل و بعد از تأسیس ایرانسل، 
گزارشــی نیز از وضعیت پوشش شــبکه ایرانسل در نسل های 
مختلف ارتباطی، توســعه صنعت و تحول دیجیتال بر بســتر 
شبکه نسل پنجم تلفن همراه )۵G( و سرمایه گذاری ایرانسل در 

کسب وکارهای دانش بنیان و دیجیتال ارائه شد.
 )NOC( تشریح اقدامات انجام شده در مرکز عملیات شبکه
 Digital( و »ســامانه بومــی نگهــداری دیجیتال شــبکه
Maintenance(« ایرانسل و نیز اقدامات اولین و بزرگترین 
اپراتــور دیجیتال ایــران در ارائه خدمات دیجیتــال به مردم و 
ایجاد زنجیره خدمات دیجیتال ایرانســل برای توانمندســازی 
کســب وکارهای دیجیتــال، بخش دیگری از ایــن دیدار بود.
فعالیت های ایرانسل در حوزه پایداری و سرمایه گذاری اجتماعی 
و جایگاه ایرانسل به عنوان »موفق ترین پروژه محرومیت زدایی 
ارتباطی در ایران« و نیز دستاوردهای ایرانسل در زمینه تحقیق 
و توسعه و بومی سازی، از جمله دیگر مواردی بود که گزارش آن 
به معاون اجتماعی قوه قضائیه ارائه شد. در این دیدار، همچنین 
راهکارهای سازمانی ایرانسل و نیز اقدامات ایرانسل در خصوص 
فرایندهای اســتعلامات قضایی، اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 
به جامعه در حوزه پیشــگیری از وقوع جرم و تلاش برای رفع 
نواقص احتمالی موجود در فرایندهایی که پتانسیل زمینه سازی 

برای سوءاستفاده مجرمان را دارد، بررسی و تشریح شد.
مدیرعامل ایرانسل: سرمایه گذاری های ایرانسل، 

الگویی برای توسعه کسب وکارها است
مدیرعامل ایرانســل در این دیدار، گزارشی از برنامه ایرانسل 
برای توســعه عرضه تجاری نسل پنجم تلفن همراه در ایران و 
چشم انداز ایرانسل در تحول دیجیتال و نیز اقدامات ایرانسل در 
توسعه ارتباطات روستایی و ارائه اینترنت پرسرعت در این مناطق 

را ارائه داد.
وی با بیان اینکه بیش از نیمی از حجم ترافیک دیتای کشــور 
روی شبکه ایرانسل قرار دارد، با اشاره به روند پرسرعت توسعه 
فراگیر شبکه نســل پنج تلفن همراه ایرانسل در سراسر کشور 
گفت: ۵G بستر تحول دیجیتال در کشور است، چون هم کیفیت 
تجربه مشترک را بالا می برد و هم خدمات دیجیتال به سازمان ها 

و کارخانه های مختلف، بر بستر آن قابل ارائه است.
عباسی آرند همچنین با اشاره به فعالیت های ایرانسل در حوزه 
تحقیق و توسعه و بومی ســازی و برنامه پنج ساله ایرانسل در 
این زمینه، به حمایت ایرانسل از بومی سازی مودم های خانگی 
و تقدیر وزارت صمت از این اقدامات، به عنوان یک نمونه موفق 
بومی ســازی اشاره و بر ضرورت توسعه بیش از پیش این روند، 
تأکید کرد.وی با بیان اینکه سرمایه گذاری های انجام شده توسط 
ایرانســل، می تواند الگویی برای توسعه کسب وکارها باشد، به 
سرمایه گذاری اولین و بزرگترین اپراتور دیجیتال ایران در شرکت 
اســنپ اشاره کرد که باعث شده اســت خدمات این شرکت، از 
تاکســی یاب آنلاین به سوپراپلیکیشن اســنپ با گستره ای از 
خدمات به شهروندان بدل شــود.مدیرعامل ایرانسل همچنین 
یکــی از ظرفیت های مغفول در کشــور را حــوزه تولید محتوا 
دانست و با بیان اینکه یکی از رسالت های همه ما تلاش برای 
توسعه و افزایش کمی و کیفی در این حوزه است، تصریح کرد: 
محتوای فاخر و متناسب با فرهنگ ایرانی-اسلامی، هم می تواند 
اثر اجتماعی و فرهنگی داشــته باشد و هم اگر در قالب توسعه 

کسب وکار به آن نگاه کنیم، دارای اثر اقتصادی است.
ایرانسل؛ یک راهنمای همیشگی

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه نیز در این 
دیدار، ضمن تشکر از دکتر عباسی آرند و مدیران ایرانسل که با 
هدف کمک به مردم، همکاری خوبی را با قوه قضائیه داشته اند، 
گفت: اقدامات انجام شده توسط ایرانسل در حوزه اطلاع رسانی 
عمومی و آگاهی بخشــی برای پیشــگیری از وقوع جرم، نتایج 
و اثرات مفیدی داشــته که به سهم خودم از اقدامات مجموعه 
مدیریتی شما تشکر می کنم. وی با اشاره به پیشرفت های فنی و 
تغییر مأموریت ها و تحول نهادها در دنیای جدید، افزود: باید به 
دنبال کاهش اثرات منفی فرهنگی اجتماعی فناوری های جدید 
باشیم و در صورتی که مراقب نباشیم، فرصت های موجود در این 
فضای جدید، به تهدید تبدیل می شــود. جهانگیر تصریح کرد: 
مجموعه هایی مانند ایرانسل، با حضور در جامعه امروز، نقش یک 
فرهنگ جیبی، معلم دائمی و راهنمای همیشگی را در کنار مردم 
ایفا می کنند و این شرایط، به قدری مردم را تحت تأثیر قرار داده 
که مثلا در یک خانواده، فرزندان ممکن است به خاطر اشتغال به 
تلفن همراه، نبود والدین را حتی احساس نکنند.وی با بیان اینکه 
همه ما علاوه بر وظیفه تخصصی، وظیفه پرداختن به آسیب های 
اجتماعی با هدف کاهش شــکاف نسلی موجود را داریم و نباید 
تصور کرد که فقط امثال صداوسیما و دستگاه های فرهنگی در 
این زمینه مسؤولیت دارند، تأکید کرد: در این زمینه کارهای خوبی 
در همه حوزه ها از جمله در ایرانسل انجام شده ولی حجم تهاجم 
فرهنگی روی ارزش ها به قدری سنگین است که اگر به صورت 
جهادی وارد عرصه نشویم، موفق نخواهیم بود. معاون اجتماعی 
قوه قضائیه، همچنین با تأکید بر لزوم افزایش بیش از پیش تدابیر 
اتخاذ شــده برای جلوگیری از وقوع جرائمی مانند کلاهبرداری 
و...، خواستار گسترش بیش از پیش همکاری های دو جانبه برای 
افزایش کیفیت خدمات ارائه شــده به مردم و افزایش احساس 

رضایتمندی عمومی از این خدمات شد.

مخبر: شرایط اقتصادی به گونه ای بود که نمی توانستیم ارز ترجیحی را حذف نکنیم

متأسفانه هنوز در بخش هایی از مسائل اقتصادی مشکلاتی داریم


